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قوه قضائیه

 رد مال در پرونده
حوزه علمیه امام خمینی

اصغر جهانگیر، سخنگوی قوه قضائیه در نشست خبری 
روز گذشــته در پاسخ به ســوالی درباره آخرین وضعیت 
پرونده حوزه علمیه امام خمینی در ازگل گفت: با گزارش 
پلیس امنیت اقتصادی فراجا، پرونده ای در دادســرای 
ناحیه ۲۸ تهران مطرح شد و متعاقب آن حجت الاسلام 
صدیقی شکایتی را با عنوان جعل و انتقال مال غیر اعلام 
کرد. وی ادامــه داد: پس از رســیدگی قضایی و صدور 
کیفرخواست علیه متهمین، پرونده به شعبه ۱۶۰ دادگاه 
کیفری کارکنان دولت ارجاع شد. در این مرحله، دادگاه 
حکم محکومیت متهمین به اتهام مشارکت در انتقال مال 
غیر صادر کرد. جهانگیر افزود: دادگاه با استدلال اینکه 
مدرسه علمیه دارای شخصیت حقوقی مستقل است و 
اراضی باید برای تاسیس مدرسه حوزه علمیه و استفاده 
عمومی حفظ می شد، انتقال ملک توسط متهمین بدون 
مجوز قانونی را جرم تشخیص داد و متهمین ردیف اول و 
دوم به تحمل یک سال حبس تعزیری و پرداخت جزای 
نقدی معادل قیمت مال موضوع جرم محکوم شــدند. 
سخنگوی قوه قضائیه اضافه کرد: از حیث ردمال با توجه 
به اینکه ملک توسط خود متهمین در مرحله رسیدگی به 
پرونده به حوزه علمیه حضرت امام )ره( عودت داده شده 
بود و اقاله معامله و ابطال سند صورت گرفته بود و سند 
اراضی به نام این حوزه علمیه صادر شده بود، موضوع رد 
مال منتفی شد. رای صادره با اعتراض متهمین به دادگاه 
تجدیدنظر ارســال و در آنجا تایید شــد و در حال حاضر 
پرونده به شــعبه اجرای احکام ارسال شده و در مرحله 

اجرای حکم قرار دارد.
 ادامه اجرای حکم چای دبش �

جهانگیــر، در آخرین وضعیت اجرای حکم  پرونده چای 
دبــش گفت: قبلًا اعلام کردیم بــا توجه به حجیم بودن 
پرونده، اجرای حکم در حال انجام است و به اتمام  نرسیده 
است.  اخباری که منتشر شده حکم  پرونده متوقف شده 
تکذیب می شود. به هیچ وجه حکم متوقف نشده است. 
وی افزود: در خصوص آقایان ساداتی نژاد و فاطمی امین 
نیز باید بگویم  که آنها درخواست اعاده دادرسی کردند و 
اعاده دادرسی آنها مانعی برای توقف حکم نیست.  بنده 
پیگیری می کنم که حکم  اجرا می شود یا اعاده دادرسی 

آنها پذیرفته می شود و پس از آن اعلام می کنم.
 بازگشت اموال پتروشیمی جم �

جهانگیــر در پاســخ به ســوالی مبنی بر  اینکــه پرونده 
پتروشیمی جم که ۱۰ سال پیش رسیدگی شده و ارزش 
فــروش محصولات آن بیــش از ۱۲۵ میلیــون دلار بوده 
است،  قوه قضائیه چه اقداماتی برای بازگرداندن این مبلغ 
به بیت المال انجام داده است، گفت: مدیرعامل وقت این 
شرکت محکوم شده  و با پیگیری هایی که از دادگستری 
تهران داشتم، اطلاعاتی در خصوص آخرین وضعیت این 
پرونده دریافت کردم. وی ادامه داد: اتهام های مرتبط با 
آقایان مجید و نیما رمضان زاده و محمد عبداللهی مقدم 
مطرح بوده است. آقای نیما رمضان زاده به اتهام مشارکت 
در اخلال در نظام اقتصادی به ۲۰ ســال حبس محکوم 
شده و آقای محمد عبداللهی مقدم به همین اتهام به ۱۰ 
سال حبس محکوم گردیده است. همچنین، مبلغ ۹۲ 
میلیون دلار از فروش محصولات پتروشیمی به صندوق 
دولت باید بازگردانده شــود و تلاش ها بــرای بازگرداندن 
مبلغ باقی مانده ادامه دارد. با توجه  به فوت یکی از افراد 
)آقای مجیــد رمضان زاده( و تغییــرات مرتبط با پرونده، 
اعتراضات دیگر متهمین در شعبه اول دیوان عالی کشور 

در حال رسیدگی است.
 رد مال در پرونده بابک زنجانی  �

وی در پاســخ به ســوالی درباره  فعالیت بابک زنجانی 
و اینکه آیا آزاد شــده یا خیر و هلدینگی که تحت نام او 
در حال فعالیت است مشروعیت قانونی دارد؟ گفت: 
نامبــرده  در ســال  ۹۲ در پرونده قضایی بازداشــت و 
محکومیت پیدا کرد و محکومیت ایشــان به ۲ میلیارد  
یورو در حق شرکت ملی ایران بود که دیوان عالی ضمن 
حکم اعــدام نامبرده مقرر کــرد در صورتی که نامبرده 
رد مال به شــرکت ملی نفــت ایران را  بدهد مشــمول 
ماده ۱۱۴ قانون مجازات شــود. وی افــزود:  به دنبال 
همکاری نامبرده با دســتگاه قضایی اموالی از ایشان 
در یکی از کشــورهای خارجی شناســایی و پس از دو 
مرحله کارشناسی و تایید کارشناسان، اموال به داخل 
کشور منتقل شد و در اختیار بانک مرکزی قرار گرفت. 
ســخنگوی قوه قضائیه گفت: با توجه به شرایط توبه 
نامبرده از اقدامات گذشــته و تــلاش در جهت جبران 
خسارت به پیشنهاد قاضی اجرای احکام و دادگستری 
تهران، نامبرده در فهرســت عفو از مجازات اعدام قرار 
گرفت و پــس از اینکه رهبری با آن موافقت کردند و در 
لیست عفو قرار گرفت از تخفیف مجازات بهره مند شد و  

به ۲۰ سال حبس مجازاتش تبدیل شد.
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خوب هستند، چرا که یکی از وظایف اصلی بازار سرمایه، کمک به تأمین مالی 
چرخه اقتصادی کشور است. اما نکته مهم این است که چنین اقداماتی نباید 

آسیب جدی به بخش بازار ثانویه سهام وارد کند.
Ó   این برنامه ها ممکن است به سهامداران خرد آسیب برسانند؟ 

 این برنامه ها تنها در صورتی ســازنده و مؤثر خواهند بود که ســازمان بورس 
و دولــت بتوانند در ازای بسترســازی بــرای تأمین مالی شــرکت ها و دولت، 
امتیازهایی از دولت یا شــرکت ها دریافت کنند. این امتیازها باید در مســیر 
حمایت از ســهامداران خــرد و بهبود جریان ســرمایه گذاری در بــازار ثانویه 
اســتفاده شــود. اگر چنین اتفاقی رخ ندهد، این مسیر فقط به نفع دولت و 
شــرکت ها پیش خواهد رفت و در نهایت برای سهامداران خرد هیچ منفعتی 
نخواهد داشــت. بنابراین، وقتی دولت و ســازمان بورس بستری برای تأمین 
مالی ایجاد می کنند، باید در ازای آن، امتیازهایی در حوزه های اساسی مثل 

کاهش اختلاف نرخ دلار توافقی، حمایت از شرکت ها در حوزه تأمین انرژی یا 
تخفیفاتی در نرخ گذاری های دولتی دریافت کنند.

Ó  با توجه به صحبت های صیدی، آیا به نظر شــما این امتیازات از سوی 
دولت قابل مذاکره است؟  

بله، این کاملًا شدنی است. رئیس سازمان بورس حتی می توانند به دولت 
بگویند که بازار ســرمایه در حال تلاش بــرای کمک به تأمین مالی دولت و 
شــرکت ها اســت، اما در مقابل انتظار دارنــد که دولت نیز از شــرکت ها و 
سهامداران خرد در بازار حمایت کند. برای مثال، دولت می تواند با کاهش 
اختلاف نرخ دلار در بازار توافقی یا ارائه مشوق هایی در حوزه تامین انرژی، 
کمکی به شــرکت ها کند. اگــر دولت چنین همکاری هایــی انجام دهد، 
برنامه های آقــای صیدی برای تأمیــن مالی دولت از طریق بازار ســرمایه 
می توانند نتایج مثبتی داشــته باشند. اما اگر این همکاری ها انجام نشود 

و امتیازات لازم داده نشــود، نتیجه این سیاســت ها برای سهامداران خرد 
چندان جذاب نخواهد بود.

Ó   به طور کلی، دیدگاه شما نسبت به برنامه های مطرح شده چیست؟ 
برنامه هایی که رئیس ســازمان بورس مطرح کردند، بــه خودی خود خوب و 
مناسب هستند و می توانند برای اصلی ترین وظیفه بازار سرمایه یعنی تأمین 
مالی نتایج مثبتی داشته باشند. اما همان طور که گفتم، توازن لازم باید ایجاد 
شــود. اگر بازار سرمایه تنها یک طرفه عمل کند و صرفاً برای کمک به دولت و 
شرکت ها قدم بردارد، بدون آنکه دولت در زمینه ی حمایت از سهامداران خرد 
امتیازی ارائه دهد، این سیاســت ها نتیجه ی دلخواه را نخواهد داشت. نکته 
کلیدی این است که رئیس ســازمان بورس به همراه دولت و وزارت اقتصاد، 
نه تنهــا روی تأمیــن مالی متمرکز باشــند، بلکه برای حفظ حقــوق و منافع 

سهامداران خرد نیز برنامه ای مشخص طراحی کنند.
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»اهداف اعلام شده بیشتر جنبه شعاری دارند و به نظر 
می رسد تحت تأثیر هیجان فعلی بازار مطرح شده اند. 
ایــن هیجان مخصوصــاً زمانی کــه ارزش معاملات به 
20 هــزار میلیــارد تومــان می رســد، در صحبت هــای 
ایشــان دیده می شــود. اگر بخواهم دقیق تــر بگویم، 
زیرساخت های فعلی بازار سرمایه و برنامه های اجرایی 
موجود توان دستیابی به این اهداف را ندارند.« بهمن 
فلاح، کارشناس بازار سرمایه در گفت وگو با »هم میهن« 
عملکرد و برنامه های حجت اله صیدی، رئیس سازمان 

بورس را نقد و بررسی کرد. 

Ó  رئیس سازمان بورس در مورد چشم انداز بازار سرمایه 
و اهدافی چون تأمین مالی 50 درصدی از بازار سرمایه 

صحبت کرده اند، نظر شما چیست؟
صحبت های رئیس سازمان بورس نشان دهنده امید به آینده 
بازار ســرمایه است. ایشــان توانایی خوبی در تصویرسازی 
ایده آل برای این بازار دارند و بیان چشم اندازهایی مثل بازار 
۴۰۰ میلیارد دلاری یا ســهم ۵۰ درصدی تأمین مالی نظام 
اقتصادی از طریق بازار ســرمایه، نشان دهنده نوعی نگاه 

علمی و مدیریتی است.
اما باید بگویم که این اهداف بیشتر جنبه شعاری دارند و به 
نظر می رسد تحت تأثیر هیجان فعلی بازار مطرح شده اند. 
ایــن هیجان مخصوصــاً زمانی که ارزش معامــلات به ۲۰ 
هزار میلیارد تومان می رســد، در صحبت های ایشان دیده 
می شود. اگر بخواهم دقیق تر بگویم، زیرساخت های فعلی 
بازار ســرمایه و برنامه های اجرایی موجود توان دستیابی به 

این اهداف را ندارند.
Ó   چه موانعی را برای تحقق این اهداف می بینید؟ 

ابتدا باید جایگاه فعلی بازار سرمایه در تأمین مالی اقتصاد 
کشور بررسی شود. هم اکنون ۹۲ درصد تأمین مالی اقتصاد 
از نظــام بانکی انجام می شــود، تنهــا 7 درصــد آن از بازار 
ســرمایه اســت و یک درصد باقی مانده هم مربوط به سایر 
بخش هاســت. حتی همین 7 درصد هم بیشــتر به صورت 
غیرمســتقیم از طریق نظام بانکی صــورت می گیرد؛ مثلًا 
اوراقی که توســط دولت منتشــر می شــود، به طور عمده 
از طریــق بانک ها خرید و فروش می شــود و مربوط به بازار 

سرمایه نیست.
رئیس سازمان بورس از تغییر این ساختار صحبت می کنند، 
اما به نظر نمی رســد برنامه ای دقیــق و جامع برای این کار 
در دســت باشــد. در واقع، با زیرســاخت های نرم افزاری و 
ســخت افزاری موجود در ســازمان بورس، رقابــت با نظام 
بانکی ای که به شدت قدرتمند و ساختاریافته است، بسیار 

دشوار است.
Ó  آیا امکان تحقق هدف تأمین مالــی 50 درصدی در 

افق 4 یا 5 ساله وجود دارد؟  
ایــن هــدف بــه نظر مــن فعــلًا غیرقابــل تحقق اســت. 
هدف گــذاری تأمین مالی ۵۰ درصدی بازار ســرمایه برای 
نظام اقتصادی بیشتر شــبیه به یک رویای دور از دسترس 
است تا برنامه ای عملیاتی. اما اگر آقای صیدی بتوانند در 

یک افق ۵ ساله این نسبت را به ۱۵ درصد برسانند، 
باز هم کار بزرگی انجام داده اند. برای رســیدن 
به همین هدف هم نیاز به اصلاحات و تقویت 
زیرساخت های بازار سرمایه است. حتی برای 
ارزش معاملات روزانه ۲۰ هزار میلیارد تومانی 
که فعلًا از آن صحبت می شود، زیرساخت های 

فعلی ســازمان بــورس در بخــش نرم افزار 
و ســخت افزار بســیار ضعیف 

اســت. بدون یــک برنامه 
مشخص برای رشد این 
زیرساخت ها، دستیابی 
بلندپروازانه  به اهداف 
نخواهد  امکان پذیــر 

بود.

Ó  تامین مالی از بنگاه های کوچک و متوسط به واسطه 
اوراق مرابحه راه حل موثری است؟

اوراق مرابحــه یا ابزارهایی مشــابه مثــل اوراق گام که قبلًا 
اســتفاده شــده، چیز جدیدی نیســت و در گذشته هم به 
شکل های مختلف به اجرا درآمده است. بنابراین این مورد 
را نمی توان به عنوان یک نوآوری در نظر گرفت. نکته مهمی 
که آقای صیدی باید مورد توجه قرار دهند، مدیریت نرخ بهره 
این اوراق اســت. در بســیاری از مواقع، نرخ بهره این اوراق 
بدون هیچ نظارت دقیقی به بالای ۴۰ درصد رسیده است. 
چنین وضعیتی نشانه یک ساختار ناکارآمد است و اگر نظام 
تأمین مالی بخواهد بر پایه این ابزارها در بستر بازار سرمایه 
شکل بگیرد، بدون نظارت یا رگولاتوری مشخص، می تواند 

ضربه جدی به بازار وارد کند.
Ó چرا به سرمایه گذاران حقیقی توجهی نمی شود؟ 

یکی از معضلات اساسی بازار سرمایه در مدیریت فعلی این 
است که نقش سرمایه گذاران حقیقی به درستی دیده نشده 
اســت. آقای صیدی و تیم مدیریتی ایشان بیشتر بر نقش 
نهادهای حقوقی تمرکــز دارند، اما فراموش نکنیم که بدنه 
اصلی بازار متشــکل از ســرمایه گذاران حقیقی است. نرخ 
بالای مالیات ها و کارمزدها برای این گروه، آن ها را به شدت 
تحت فشــار قرار داده است. آقای صیدی باید برای تعدیل 
نرخ مالیات ها و کارمزدهــا، که واقعاً ناعادلانه اند، برنامه ای 
داشته باشند. در حال حاضر، جمع زیادی از سرمایه گذاران 
حقیقی گلایه دارند که چرا باید در بازاری که فاقد شــرایط 

پایدار است، مالیات و کارمزد سنگین پرداخت کنند.
علاوه بر این، رئیس سازمان بورس باید حلقه مدیریتی خود 
را گســترش دهد و منتقدان را به جلسات مشورتی دعوت 
کند. متأسفانه به نظر می رسد حلقه ای که دور ایشان شکل 
گرفته، بیشتر متشکل از افراد تأییدکننده است تا منتقدان 
ســازنده. لازم است ایشــان فضای گفت وگو و تضارب آرا را 

تقویت کنند.  
Ó  های ارز دیجیتال چه جایگاهی در تحول بورسETF 

دارند؟
در حــال حاضر، اگــر بخواهیم بــازار ســرمایه ایــران را با 
بورس هــای جهانی مقایســه کنیم، باید بگویم که بســیار 
عقب مانده ایــم. ابزارهایی مثل ETهــای ارز دیجیتال در 
بورس های مطرح جهان مدتی اســت کــه رونق گرفته اند، 
اما ما همچنان به ابزارهای قدیمی مثل اوراق مرابحه یا گام 
وابسته ایم. عرضه این صندوق ها در بازار سرمایه ایران نه تنها 
می تواند جذابیت جدیدی برای سرمایه گذاران ایجاد کند، 
بلکه جلوگیری از خروج میلیاردها دلار ارز از کشور را نیز در 
پی خواهد داشت. متأسفانه، مافیای اقتصادی که بیرون از 
سازمان بورس فعالیت می کنند، به صورت غیررسمی چنین 
ابزارهایــی را ارائه داده انــد و درآمدهای هنگفتی به جیب 
زده اند، اما سازمان بورس هنوز نتوانسته نقش مؤثری در این 

حوزه ایفا کند.
Ó آینده بازار سهام چگونه می شود؟ 

صیدی یک مدیر توانمند است و پتانسیل بالایی برای ایجاد 
تحولات مثبت در بازار سرمایه دارد، اما تحقق این پتانسیل ها 
مســتلزم اصلاحات جدی اســت. به طــور خاص، 
ضعف زیرساخت های نرم افزاری و سخت افزاری، 
کمبود نیروهای متخصص، و عدم شفافیت در 
سیاســت ها، موانع عمده ای هســتند که باید 
برطرف شــوند. این اهــداف بلندپروازانه مثل 
دستیابی به ســهم ۵۰ درصدی بازار سرمایه در 
تأمین مالی اقتصادی، نیازمند برنامه ریزی دقیق 
و اقدامات واقعی است. اگر این برنامه ها 
به صــورت عملیاتی و با اســتفاده از 
ظرفیــت نخبــگان و متخصصان 
اجرا شوند، می توان به آینده بازار 
امیدوار بود. در غیر این صورت، 
این وعده ها در حد شعار باقی 

خواهند ماند.

فرصت گمشده در بورس 
بهمن فلاح کارشناس بازار سرمایه:

براســاس صبحت های رئیس ســازمان بورس ارزش معاملات بازار سرمایه از مرز ۲۰ هزار 
میلیارد تومان عبور کرده اســت و ایشــان پیش بینی کرده اند که ایــن روند صعودی ادامه 
خواهد داشــت و ارزش معاملات حتی فراتر از این رقم خواهد رفت. دیدگاه مثبت ایشان 
نســبت به روند بازار، می توانــد در افزایش اعتماد فعالان اقتصادی به بازار ســرمایه نقش 

مؤثری داشته باشد.
Ó به عقیده شما عرضه خودرو در بورس کالا محقق می شود؟ 

حجت اله صیدی اعلام کرد که ســازوکار لازم برای عرضه خودرو در بورس کالا تدوین شده 
اســت و هماهنگی های لازم با بورس کالا نیز انجام گرفته اســت. اکنون تنها کافی اســت 
خودروســازان برای ایــن کار اعلام آمادگی کننــد و اختلافات احتمالی با شــورای رقابت 
برطرف شود. عملیاتی شــدن این طرح می تواند به شفافیت بیشتر بازار خودرو و افزایش 

سودآوری این صنعت کمک کند.
بازار ســرمایه در آینده نه تنها می تواند جذب نقدینگی بیشــتری داشته باشد، بلکه رقابت 
بیشــتری با نظام بانکی در زمینه تأمین مالی ایجاد کند. بــا این حال، باید منتظر بمانیم 
و ببینیم که ســرمایه گذاران و فعالان بازار ســرمایه چه برداشتی از این صحبت ها خواهند 

داشت و آیا برنامه های مطرح شده به تحول در بازار منجر خواهد شد یا خیر.

پول های قدرتمند به بورس تهران خواهیم بود.   بورس تهران طی 
سال های اخیر از معضل اصلیِ نبود مدیریت رنج می ّبرد، به نوعی 
که در روزهای سخت متولی نداشت؛ اما اکنون به نظر می رسد که 
صیدی قرار است با برنامه هایی در مسیر تحقق، شرایط بازار سهام 
را بهبود بخشــد. در صورتی که چنین شرایطی در بازار سهام پدید 

نکته آید، شاهد سودسازی بورس تهران خواهیم بود اما مسئله  و 
اساســی اینجاســت که همه چیز در حد وعده نباشد؛ 

چراکــه وعده می توانــد مجدد بورس را بــه دام نزول 
عمیق و سقوط بکشاند. 

سهم 50 درصدی تامین مالی �
حجت اله صیدی، رئیس ســازمان بورس و 

اوراق بهادار گفت: بحث سرمایه گذاری برای 
تولید همیشه دغدغه های مسئولان بوده و 

سال هاست تولید مسئله محوری است؛ بنابراین 
 دولت چهاردهم همت خاصی را برای سامان بخشیدن و رونق تولید 

بــه خرج داده اســت. حرکت به این ســمت با محوریت ســه برنامه 
آغاز شده اســت؛ یک اقدام این بود که در لایحه بودجه مشوق های 
مختلفی برای بحــث تولید دیده شــود، اقدام دوم، اجــرای قانون 
 تولید و زیرساخت است و اقدام سوم، تدوین برنامه پنج قسمتی در 
خصوص ارتقای اقتصاد کشــور بود که ســازمان برنامــه آن را پیش 
می برد. رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار تاکید کرد: مسئله رشد 
و رونق تولید مســئله اصلی کشور اســت؛ ولی وقتی شعار امسال 
»سرمایه گذاری برای تولید« تعیین شد، در حوزه رشد و رونق تولید 
بیش از گذشــته بر این موضوع متمرکز شدیم. در سطح کلان یک 
شــعار داریم و آن هم رشد اقتصاد است؛ وقتی برای سال یک شعار 
مشخص می شود قاعدتاً تمرکز به آن سمت می رود؛ بر همین مبنا در 
بازار سرمایه نیز شروع به تعریف صندوق های جدید برای تامین مالی 
تولید کردیم. رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: برای تأمین 
مالی بنگاه های کوچک و متوسط هم اوراق مرابحه تعریف کرده ایم. 
در افق ۴ تا ۵ ساله باید سهم بورس از نظام تامین مالی افزایش یابد 

و به هدف تأمین مالی ۵۰ - ۵۰ بین بانک و بازار سرمایه برسیم.
او اظهار کرد: نظام بانکی یا بازار پول باید بتواند آن بخش سرمایه 
در گردش و کوتاه مدت را تامین مالی کند و همچنین بازار ســرمایه 
بتواند تامین مالی بلندمدت را انجام بدهد. این حرکت شروع شده، 
عرضه های اولیه در حوزه شــرکت پروژه ها و صندوق پروژه ها شروع 
شــده؛ در حال حاضر نســبت دارد تغییر می کند. تا پنج شش ماه 
گذشته، اوایل آبان، یا اواخر مهر، این نسبتِ اوراق مرابحه در بخش 
دولتی و در بخش خصوصی و تولید حدود ۸-۹۲ بوده و الان رسیده 

به ۱۳-۸7؛ کم کم این نسبت افزایش پیدا می کند.
رئیس ســازمان بورس گفت: با برنامه ریزی های انجام شده در 
بازار سرمایه، عرضه های اولیه در حوزه شرکت پروژه ها شروع و بستر 
لازم برای انتشــار اوراق مرابحه فراهم شــده است؛ به نحوی که در 
حال حاضر تعداد قابل توجهی از تولیدکنندگان تقاضای دریافت 
مجوز انتشــار اوراق مرابحه دارند. صیدی با اشاره به روند فزاینده 
ورود پول به بورس تاکید کرد: حجم معاملات روزانه در بازار سرمایه 
از ۲۰ همت عبور کرده و احتمالًا از این عدد بالاتر هم خواهد رفت. 
معتقدیم بازار ســرمایه موتور محرک عملیات اقتصادی و اشتغال 
اســت و باید توسعه یابد. وی با اشاره به ورود استارتاپ ها به بورس 
گفت: شــرکت های دانش بنیان و اســتارتاپ ها از سال گذشته که 
شــروع شــد تا الان حدود ۵ مورد پذیرش شده اســت. نزدیک به 
۲۵ مورد تا الان تقاضا داریم. بعضی هایشان مجوز معاونت علمی 

ریاست جمهوری را گرفته اند.

حال با توجه به 
صحبت های رئیس 
سازمان بورس به 

نظر می رسد که روند 
اعتمادسازی و ورود 

نقدینگی به بازار 
سهام تقویت خواهد 
شد. بررسی ها نشان 
می دهد که درحال 

حاضر تامین مالی از 
بازار سهام کمتر از 

10 درصد است؛ اما 
رئیس سازمان بورس 

وعده افزایش سهم 
بازار سرمایه از تامین 

مالی داده است


